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DUCHOVNOST A NÁBOŽENSTVÍ 
 

Duchovnost není v rozporu s křesťanstvím 
Vybráno ze Satsangů 11.2. a 13.2.2006  

 
…………………………………………………………………………………………………………………………………… 

 
Óm Šrí Paramátmane Namaha 

    

 
Otázka: „ Rád bych vás požádal o vaši duchovní pomoc pro mě a pro mou 

maminku. Má maminka s mými návštěvami Indie nesouhlasí. Když jsem s ní před svým 
odjezdem do Indie mluvil, byla z mé cesty nešťastná a zklamaná. Nechtěl bych ji 

zranit, vím, že je hluboce věřící křesťanka.”  

Hledající napsal, že je jeho matka vždy rozrušená, když se její syn vydává do 
Indie. Uvádí, že jedním z důvodů je také silná křesťanská víra jeho matky. Mohu jen 
říci, že nemůže věřit v Ježíše Krista hlouběji než já. Nechť se někdo pokusí milovat 
Ježíše Krista více než já! Neexistuje hlubší láska. Můžete ho milovat jen tolik jako já, 
více už to nejde.  

Jak by mohl člověk zabývající se duchovností necítit lásku k Ježíši Kristu, 
Krišnovi, Rámovi, Nánakovi, Mohamedovi, Kabírovi a dalším poslům lidskosti? 
Jejich poselství patří celému světu. Proč si zbytečně vytvářet bariéry mezi učením 
různých osobností, které přinesly světlo celému lidstvu. Myslíte si, že by mi Kristus 
odmítl dát požehnání jenom proto, že jsem se narodil v hinduistické rodině? Jak by 
mohl Pán Krišna odepřít své milosrdenství někomu, kdo věří v Ježíše Krista nebo je 
muslim? Šlo přece o proroky seslané celému lidstvu. Jejich srdce byla prostornější než 
obloha rozprostírající se nad námi. Je to jen nedorozumění. 

Jak všichni víte, nescházíme se tu proto, abychom vyznávali nějaké konkrétní 
náboženství. Přestože jsem původem hinduista a mluvím především o Bhagavadgítě, 
nabízím vám cestou duchovnosti, a ne žádné konkrétní náboženství. Zabýváme se 
duchovností, která vychází z podstaty všech náboženství. Proto naprosto rovnocenně 
respektujeme všechna náboženství. Jsme otevřeni přijmout dobré myšlenky 
odkudkoli.  

Protože pocházím z hinduistického prostředí, je přirozené, že mám více znalostí 
o Bhagavadgítě a používám pro vysvětlování nejčastěji právě ji. Neznám jinou knihu, 
která by tak jasně a zřetelně, systematickým a  racionálně uchopitelným způsobem 
pojímala duchovní cestu. Mám ale stejný respekt k Bibli, Koránu a jiným knihám. 
Všechna nadčasová díla velkých svatých vyjadřují tutéž Pravdu. Pravda je jen jedna, 
ale lze ji předávat různými způsoby. Všechny způsoby jsou správné, byly zvoleny pro 
určitou dobu a pro prospěch tehdejších lidí.  

Znovu opakuji, že nejsme následovníky žádného náboženství, ale duchovnosti jako 
takové. Duchovnost je vědecký způsob, pomocí nějž se může člověk vnitřně rozvinout 
a přeměnit. Materiální věda se zabývá vnějším světem, tzv. přírodou, zatímco 
duchovní věda vnitřním světem. V oblasti vědy celý svět spolupracuje. Fyziku 
nerozdělujeme na ruskou, francouzskou nebo třeba anglickou. Neexistuje speciální 
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ruská nebo čínská chemie. Stejně jako je univerzální fyzika a chemie, tak je i  
duchovnost jako věda o vnitřním vývoji platná všeobecně. Neexistuje zvláštní 
hinduistická nebo muslimská duchovnost.  

V těchto věcech bychom měli mít jasno. Duchovnost se zabývá tím, co je společné 
všem náboženstvím. 

Předkládám vám Bhagavadgítu, protože v ní nacházím hluboké a jasně vyjádřené 
pravdy. Stejně tak se skláním před Biblí a jejím přínosem. Kdybych se mohl blíže 
seznámit s Koránem, citoval bych příklady uváděné tam. Cítím sounáležitost se všemi 
díly duchovních velikánů – s Bhagavadgítou, s Védami, s Biblí, s Koránem 
a s dalšími svatými texty. Kdyby se mě někdo zeptal, jakého jsem vyznání, musel 
bych odpovědět, že jsem křesťan, hinduista, buddhista, muslim, džinista, sikh 
a všechno ostatní. Zároveň nepatřím ani k jednomu náboženství v tom smyslu, že se 
neztotožňuji s ničím, co odporuje rozumu.  

Kdyby někdo oponoval, že s mými názory nesouhlasí, vřele bych mu poděkoval. 
Kdyby prohlásil, že už za mnou nikdy nepřijede, poděkoval bych mu stejně srdečně. 
Nemám žádná přání. Nemohu však bránit lidem v hledání pravdy, pokud se 
rozhodnou pro můj způsob.  

Matka tazatele zřejmě neporozuměla rozdílu mezi duchovností a náboženstvími. 
Hledající je ale v chápání věcí dále a pokud rozumově zváží, že něco shledává jako 
stoprocentně správné, pak by to měl následovat. Nemám na mysli devadesát devět 
procent, ale opravdu sto procent.  

Snažte se své matce a ostatním lidem vysvětlit, že se nezabýváte žádným 
specifickým náboženstvím, ale duchovností. Duchovnost je vědecky propracovaný 
systém, jak se vnitřně rozvíjet. K tomuto účelu existuje mnoho různých cest. Měli 
byste jasně vysvětlit, o co vám jde. Protože ale i pro vás může být obtížné všemu 
porozumět, mimo jiné i vzhledem k jiným kulturním tradicím, můžete se obrátit na 
mne, abyste se ve svém přesvědčení upevnili.   

Dávno minuly doby, kdy se srovnávalo, které náboženství je lepší. Náboženství 
a náboženské spory jsou minulostí, v popředí dnešní doby je duchovnost a věda. 
Žijeme ve znamení racionálního poznání. Lidé chtějí znát odpovědi na své otázky 
a ptají se na různá proč. Pokud je jejich intelekt uspokojen, rozhodnou se duchovní 
cestu následovat. 

Přeji tedy hledajícímu všechno nejlepší. S podobnými problémy se v různých 
podobách setkávají všichni. Díky nim máte příležitost vyrůst. Hledající se pro něco 
v životě rozhodl a dělá správnou věc. Pokud se příbuzní staví proti tomu, hledající má 
příležitost rozvinout toleranci a trpělivost. Měl by jemně a mírně vysvětlit, že zvážil, 
co je pro něj správné, a poprosit své blízké, aby mu nebránili. Díky tomu se prohloubí 
jeho trpělivost.  

V lidském životě nelze ničeho dosáhnout bez námahy. Usilování je důležitou 
součástí každého vývojového posunu. Nemyslete si, že nutnost čelit nesnázím je něco 
špatného. Bez toho byste se nemohli vyvíjet.  

 
Otázka: „Jsem křesťanka. S láskou se obracím k Ježíši Kristu a můj vztah k němu 
je velmi silný. Ráda bych ve své duchovní cestě propojila satsangy, hathajógu 

a cvičení pránájámy s výklady Bible.“ 

Není třeba, abyste něco na své víře měnila. Vždycky prohlašuji, že nemusíte měnit 
náboženství, v němž jste vyrůstali. Proč měnit to, kam jsme se zrozením dostali? Já 
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mám otevřené dveře všem lidem na světě, věřícím i nevěřícím, například 
komunistům. U mě jsou vítáni i ateisté. Jen ať přijdou, i oni budou obohaceni.  

Proto zůstaňte u své křesťanské víry, milujte i nadále Krista, zúčastňujte se 
satsangů, cvičte jógu, pránájámu a další věci.  

V životě Ježíše Krista bylo období, o němž se nedochovaly žádné přesné údaje. 
Podle některých současných studií pobýval v té době Ježíš v indickém Kašmíru. 
Můžete o historické věrohodnosti těchto studií pochybovat. Nemáme stoprocentní 
důkazy pro to, jak to tehdy bylo. Jedna věc je však zcela zřejmá – Kristus je mi velmi 
drahý. Miluji ho velmi vroucně.  

Skutečně duchovní člověk miluje všechny lidi. Tím více osobnosti, které ve své 
době ukázaly cestu celému lidstvu. Kristus se stal zářící pochodní pro celý svět. Jak 
bychom na něj mohli zapomenout?  

 
 

…………………………………………………………………………………………………………………………………… 
 


